



DIOCESE OF PEMBROKE
284 TRAFALGAR ROAD
PEMBROKE, ONTARIO K8A 5A8

September 26, 2025
Feast of the Canadian Martyrs

Dear Brothers and Sisters in Christ,

September often seems like the beginning of a new year. Children, youth and young adults go back to school. Summer holidays wind down. Parishes begin once again to prepare for the months ahead with new energy and hope.

In my last letter in June for the Solemnity of Pentecost, I thanked you for your participation in the first phase of our synodal process – *Embracing the Future with Hope*. We have received with gratitude almost all the parish profiles for our 55 parishes and missions. After consultation with the Council of Priests, I appointed the Steering Committee to help us begin the second phase. Members of the Steering Committee include:

Lorne Keon, Fr. Lukas Časta, Mark Searson, John Espadero, Elizabeth Burchat, Sr. Fay Edmonds, Fr. Ryan Holly, Margaret Maloney, Fr. Michael Smith, Matthew Schooley, Fr. Réal Ouellette, Fr. Scott Murray, and Bishop Michael Brehl.

Several other members will be appointed soon. The role of the Steering Committee is to help prepare the process which will ensure the participation of every parish and of the whole Diocese in the discernment of our pastoral plan.

The Steering Committee has already begun to prepare a synthesis of the Parish Profiles, and a questionnaire to guide the next steps, reflection and dialogue as we prepare for our Diocesan Synod. In October and November, the Steering Committee will continue its work. In December, we will meet with all the priests of the Diocese in our Priests' Study Days.

It is my hope to write you once again in January to outline the second phase of our process which will begin with the New Year. Thank you for your prayer, patience and participation as we continue our journey on this synodal path, listening to one another and guided by the Holy Spirit.

As you know, I continue to visit the parishes and missions in the Diocese. These visits, together with reading the parish profiles you prepared, have deepened my knowledge and my love for the Diocese of Pembroke. Thank you for your hospitality and welcome. During these visits, I have experienced so many signs of hope throughout the Diocese.

Although we have some very serious challenges ahead of us, I am also confident that we have the faith and resources to respond to them in creative ways. As we go forward, we will need to face some more urgent situations, and together with the people most directly affected, take decisions. Our goal is to build up vibrant communities of faith, hope and love, filled with the Spirit of Jesus, and committed to pass on the faith we have received to the generations which will follow us. This is possible if we make this journey of hope together!

Let us continue to pray for one another, and for the Diocese. Building on our rich history and tradition, may we build up vibrant faith communities and embrace the future with hope! May God continue to guide us through the light and grace of the Holy Spirit as we walk together with Jesus and with one another.

In Christ our Redeemer and Mary our Mother,

+ Michael Brehl, C.Ss.R.
Bishop of Pembroke



DIOCÈSE DE PEMBROKE
284, CHEMIN TRAFALGAR
PEMBROKE (ONTARIO) K8A 5A8

26 septembre 2025

Fête des Martyrs canadiens

Chers frères et sœurs dans le Christ,

Septembre évoque souvent le début d'une nouvelle année. Enfants, adolescents et jeunes adultes retournent à l'école. Les vacances d'été touchent à leur fin. Les paroisses se préparent à nouveau pour les mois à venir avec une énergie et un espoir renouvelés.

Dans ma dernière lettre de juin, pour la solennité de la Pentecôte, je vous ai remerciés de votre participation à la première phase de notre processus synodal : « Accueillir l'avenir avec espoir ». Nous avons reçu avec gratitude la quasi-totalité des profils paroissiaux de nos 55 paroisses et missions. Après consultation du Conseil presbytéral, j'ai nommé le Comité directeur pour nous aider à entamer la deuxième phase. Les membres du Comité directeur sont :

Lorne Keon, le père Lukas Časta, Mark Searson, John Espadero, Elizabeth Burchat, sœur Fay Edmonds, le père Ryan Holly, Margaret Maloney, le père Michael Smith, Matthew Schooley, le père Réal Ouellette, le père Scott Murray et Mgr Michael Brehl.

Plusieurs autres membres seront nommés prochainement. Le rôle du Comité directeur est de contribuer à la préparation du processus qui assurera la participation de chaque paroisse et de tout le diocèse au discernement de notre plan pastoral.

Le Comité directeur a déjà commencé à préparer une synthèse des profils paroissiaux et un questionnaire pour guider les prochaines étapes, la réflexion et le dialogue en vue de notre Synode diocésain. En octobre et novembre, le Comité directeur poursuivra ses travaux. En décembre, nous rencontrerons tous les prêtres du diocèse lors de nos Journées d'étude des prêtres.

J'espère vous écrire à nouveau en janvier pour vous présenter la deuxième phase de notre processus qui débutera avec la nouvelle année. Merci pour vos prières, votre patience et votre participation alors que nous poursuivons notre cheminement synodal, à l'écoute les uns des autres et guidés par l'Esprit Saint.

Comme vous le savez, je continue de visiter les paroisses et les missions du diocèse. Ces visites, ainsi que la lecture des profils paroissiaux que vous avez préparés, ont approfondi ma connaissance et mon amour du diocèse de Pembroke. Merci pour votre hospitalité et votre accueil. Lors de ces visites, j'ai perçu de nombreux signes d'espoir dans tout le diocèse.

Bien que de sérieux défis nous attendent, je suis convaincu que nous avons la foi et les ressources nécessaires pour y répondre avec créativité. À l'avenir, nous devons faire face à des situations plus urgentes et, avec les personnes les plus directement concernées, prendre des décisions. Notre objectif est de bâtir des communautés dynamiques de foi, d'espérance et d'amour, imprégnées de l'Esprit de Jésus et déterminées à transmettre la foi que nous avons reçue aux générations futures. Cela est possible si nous entreprenons ensemble ce chemin d'espérance !

Continuons à prier les uns pour les autres et pour le diocèse. Forts de notre riche histoire et de nos traditions, puissions-nous bâtir des communautés de foi dynamiques et envisager l'avenir avec espoir ! Que Dieu continue de nous guider par la lumière et la grâce du Saint-Esprit, alors que nous cheminons ensemble avec Jésus et les uns avec les autres.

Dans le Christ notre Rédempteur et Marie notre Mère,

+ Michael Brehl, C.Ss.R.
Évêque de Pembroke